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وزیر اقتصاد درباره آخرین جزئیات مربوط به 
انتخابات پر حاشیه اتاق بازرگانی ایران اعلام کرد: 
تکلیف نهایی سلاح ورزی در اتاق بازرگانی پس از 

هماهنگی با سران قوا تعیین می شود.
سید احســان خاندوزی در گفت و گو با خبرگزاری 
تسنیم،  در پاســخ به این پرسش که با توجه به اینکه 
بخش خصوصی در شــوراهای بالا دســتی نماینده ای 
ندارد و رئیس  اتاق بازرگانی ایران به جلساتی از جمله 
شــورای پول و اعتبار و... دعوت نیز نمی شود تصمیم 
نهایی شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی درخصوص 
انتخابات پرحاشــیه خرداد ماه اتاق بازرگانی  به کجا 

رســید، گفت: در آخرین جلســه هیئت عالی نظارت 
براتاق بازرگانی که برگزار شد دقیقا همین موضوع در 

دستور کار قرار داشت.
وزیر اقتصاد که عضو شــورای عالی نظارت بر اتاق 
بازرگانی هم هســت، افزود: البتــه درخصوص ابطال 
انتخابات استانی درخواست هایی وجود داشت اما وقت 
اصلی جلســه به موضوع انتخابات رئیس  اتاق بازرگانی 
ایران اختصــاص یافت. آقای ســاح ورزی هم در این 
جلسه حضور داشتند. به این ترتیب مستندات نهادهای 
نظارتی در این جلسه مطرح شد و آقای ساح ورزی نیز 

دفاعیاتی را از رویه هایی که اتفاق افتاده، مطرح کرد.

وی ادامــه داد: بــه جهت اینکــه تصمیمی که 
شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی ایران )با توجه 
به اختیارات قانونی خود( می گیرد هم راستای نظر 
ســایر ارکان نظام باشــد وزیر صمت به نوعی اعام 
تنفس کرد تا در جلسه دیگری به نتیجه نهایی )در 
خصوص تخلفات رخ داده در انتخابات مذکور( برسیم. 
پــس از تعیین تکلیف موضوع و هماهنگی نهایی با 
سران قوا خبر قاطعی به اطاع مردم خواهد رسید.

بر اساس این گزارش، انتخابات 28 خرداد هیئت  
رئیســه اتاق بازرگانی ایران در حالی برگزار شد که 
»حسین ساح ورزی« نامزد این انتخابات پیش از این 

از سوی نهادهای اطاعاتی ردّ صاحیت شده بود و 
عــدم تأیید صاحیت وی قبل از برگزاری انتخابات 
به انجمن نظارت بر انتخابات هم اعام شده بود ولی 
انجمن اقدام به برگزاری این انتخابات با حضور فرد 

رد صاحیت شده کرده بود.
پیش از این کمیســیون های مجلس شــورای 
اســامی هم نسبت به این تخلف اعام نظر کرده و 
خواستار بررسی این مسئله شده بودند. وزیر اقتصاد 
به عنوان یکی از اعضای شورای عالی نظارت هم تأکید 
کرده بــود که نظرش همان نظر نهادهای امنیتی و 

اطاعاتی است.

سازمان مالیاتی انجام داد

شناسایی 550 سلبریتی و فعال فضای مجازی
 با درآمدهای کلان 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: بیش از 550 نفر از صاحبان 
درآمدهای کلان از پلتفرم های فضای مجازی و سلبریتی ها شناسایی 

شده و از آنها مالیات گرفته می شود.
مهدی موحدی بکنظر در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با تاکید بر لزوم 
اخذ مالیات از سلبریتی  ها، فوتبالیســت ها و هنرمندان، اظهار داشت: برای 
ســازمان امور مالیاتی فرق نمی کند که چه کســی صاحب درآمد باشد و ما 
تأکید داریم با توجه به لزوم کاهش اتکای بودجه به نفت و همچنین افزایش 
درآمــد مالیاتی، باید درآمدهای کان از طرق مختلف شناســایی و مالیات 

واقعی گرفته شود.
وی افزود: البته در شناســایی صاحبان درآمدهای کان ممکن اســت 
آسیب هایی هم وجود داشته باشد و برخی ماحظات باید رعایت شود تا فشاری 
به دهک های پایین جامعه وارد نشود اما تأکید بر این است که به سمت وصول 

مالیات بر اساس داده های متقن از صاحبان درآمدهای بالا حرکت کنیم.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: در سال های گذشته تأکید 
بر اخذ مالیات از افراد صاحبان درآمد بالا بود اما آنها شناسایی نمی شدند و 
بنابراین مالیاتی هم وصول نمی شد اما از دو سال اخیر تأکید سازمان مالیاتی 
و دولت بر این است کسانی که درآمد بالایی دارند و تاکنون شناسایی نشده اند 
از محل اطاعات حساب های بانکی آنها که مشکوک به حساب های تجاری 
هســتند و افراد با درآمد بالا مانند باگرها، اینفلوئنســرها و کاربران فضای 
مجازی کاربرمحور مانند اینستاگرام که اگر درآمد بالایی داشته باشند، باید 

شناسایی و مالیات از آنها گرفته شود.
موحدی بکنظر تأکید کرد: برخی افراد درآمد نجومی دارند و باید تأکید 
کنیم که درآمد آنها شناســایی و از آنها مالیات واقعی گرفته شود و تاکنون 
بیش از 550 باگر و اینفلوئنسر و صاحب درآمد بالا شناسایی شده اند. برای 
برخی از آنها طبق اطاعات قبلی برگه تشخیص مالیات صادر شده بود اما با 
اطاعات جدیدتر برای برخی از این افراد حتی برگه متمم تشخیص مالیاتی 
هم صادر شــد چون اطاعات کامل از خرید و فروش  ها و حساب های بانکی 

آنها و درآمد تبلیغاتی به دست آمد.
او در مــورد مالیات فوتبالیســت ها گفــت: ادارات مالیاتی که اطاعات 
قراردادهای بازیکنان فوتبال در آنها رســیدگی می شود و بازیکنان لیگ های 
برتر فوتبال باید بدهی مالیاتی نداشــته باشند و برگه مفاصا حساب مالیاتی 

ارائه کنند تا کارت بازیگری برای آنها صادر شود.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی در مورد مالیات هنرمندان نیز گفت: طبق 
بند )ل( ماده 139 قانون مالیات های مستقیم فقط آن بخش از فعالیت های 
هنری که با مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی است معاف از مالیات بوده 
اما بقیه هنرمندان اگر درآمدی دارند مشــمول مالیات می شوند. در بودجه 
امسال، معافیتی برای مالیات هنرمندان وجود ندارد. درآمدهای هنری مانند 

سایر مشاغل مشمول مالیات می شوند.
 مالیات 2300 میلیاردی فعالان فضای مجازی

گفتنی است، سید احسان خاندوزی؛ وزیر امور اقتصاد و ودارائی روز 27 
تیر 1402 در نشســت خبری خود درباره تاکید دولت برای افزایش درآمد 
مالیاتی و عدم پرداخت مالیات از سوی سلبریتی ها و برنامه دولت در این باره، 
گفت: تمرکز دولت بر مسئله شناسایی درآمدها بوده و 550 کاربر رسانه های 
اجتماعــی با درآمد تبلیغاتی بالا و 123 نفر که حدود 2300 میلیارد تومان 
درآمد واریزی به حساب هایشــان داشــته اند شناسایی شــدند. برای دولت 
درآمد چهره ها و ســایر گروه های اجتماعی تفاوتی ندارد و براســاس احکام 

 قانون عمل خواهد شد.
وزیر اقتصاد درباره اخذ مالیات از مالکان خانه ها در منطقه »باستی هیلز« 
لواسان هم گفت: براساس آخرین عدد برای حدود 45 هزار خانه لوکس برگه 
مطالبه مالیاتی صادر شده است . همچنین در این زمینه وحید عزیزی؛ مدیرکل 
مبارزه بــا فرار مالیاتی گفت: بازیکنانی که قرارداد دارند  مالیات می پردازند.  
همچنین بازیگران و هنرمندان تا ســقف معافیت خود معاف و بالاتر از آن 
مشــمول مالیات می شوند. وی در مورد سلبریتی هایی که با ایجاد صفحات 
مجازی، درآمد از آن دارند اظهارداشت: با شناسایی این افراد، مالیات از آنها 
نیز گرفته می شود و فرقی بین صاحبان درآمد از اقشار مختلف نیست.  کسانی 

که از حد معافیت قانونی درآمد بیشتری دارند،  مشمول مالیات می شوند.
لازم به یادآوری است که در تبصره ششم لایحه بودجه سال جاری هم 
آمده است که ســلبریتی ها تا سقف درآمدی 320 میلیون معاف و بالاتر از 

آن باید تابع قانون باشند.

وزیر راه و شهر ســازی از واگذاری زمین 
و ســاخت 500 هزار واحد مسکونی روستایی 
تا پایان ســال خبر داد و گفت: خروج عرضه 
ســیمان و فولاد از بورس باعث کاهش قیمت 

مسکن می شود.
به گزارش خبرگزاری مهــر، مهرداد بذرپاش با 
بیان اینکه در روســتاها زمین برای ساخت مسکن 
واگذار می کنیم، اظهار کرد: در حوزه ساخت مسکن 
در بافت های فرسوده باید اقدامات زیادی برای جبران 
برخی عقب ماندگی ها از سال های گذشته انجام شود.
وی با یادآوری این که به شهرداری ها برای اجرای 
طرح های ساخت مسکن و نو سازی بافت های فرسوده 
کمک خواهیم کرد، افزود: موضوع بیمه مســکن و 
ساخت و ساز در مجمع تشخیص و شورای مصلحت 
نظام مورد تأیید قرار گرفته اســت و عماً به حوزه 

ساخت و ساز کمک می کند.
وزیر راه و شهر ســازی با  اشــاره به اینکه بسته 
19 بندی مشــوق ها برای رونق و افزایش ساخت و 
ســازها تهیه و اباغ شــده بود، ادامه داد: هر جا که 
این بندها نیازمند اصاح است می توانیم در شورای 

عالی شهر سازی این موارد و بندها را اصاح کنیم.
بذرپاش ارائه تسهیات بانکی را یکی از مشوق ها 
برای رونق ســاخت و ساز مسکن بیان کرد و افزود: 
شناسایی زمین های بدون استفاده از محدوده شهرها 

که سال ها بدون ساخت و ساز مانده اند و تعیین تکلیف 
این اراضی امری مهم است. او با بیان اینکه لازم است 
بسته هایی برای بلند مرتبه  سازی در شهرهای استان 
مد نظــر قرار گیرد، ادامــه داد: باید مکان هایی که 
مستعد بلند مرتبه  سازی هستند شناسایی شود در 
زمان حاضر پنج شــهر کشور از مصوبه شورای عالی 

برای بلند مرتبه  سازی استفاده کردند.
  به کارگیری زمین های مسکونی قدیمی

وزیــر راه و شهر ســازی، نظارت و ســاماندهی 
مشاوران اماک، کنترل بازار و مصالح و خروج مصالح 
ســیمان و فولاد از بورس کالا را در کنترل و کاهش 
قیمت مسکن امری مهم دانست و گفت: طی چهار ماه 
گذشته رشد قیمت مسکن در بسیاری از شهرها منفی 
شــده و یکی دیگر از عوامل افزایش قیمت مسکن، 
گرانی مصالح ساختمانی است که این موضوع مهم 
در دستور جلسه شورای عالی مسکن هفته آینده قرار 
دارد و با حضور شخص رئیس جمهور مورد بررسی و 

تصمیم گیری قرار خواهد گرفت.
بذرپاش با تاکید بــر اینکه منابع طبیعی طبق 
قانون باید همکاری همه جانبه در روند اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن داشته باشند، ادامه داد: تا پایان 
سال باید زمین ســاخت 500 هزار واحد مسکونی 

روستایی واگذار شود.
وی تصریح کرد: در حوزه های بافت های فرسوده و 

مسکن روستایی طرح نهضت ملی مسکن در بسیاری 
از اســتان ها از جمله مازندران باید سرعت بیشتری 
داشته باشیم. مکانیزم شهرداری ها و تسهیات بانکی 
می تواند ساخت مسکن در بافت های فرسوده شهری 
را رونق ببخشــد. وزیر راه و شهر ســازی با تاکید بر 
اینکه مسئولان، کاربری مسکونی زمین هایی که 20 
سال نسبت به ساخت اقدام نشده را در شهرها جدی 
بگیرند، ادامه داد: در شهرهای حتی با جمعیت پایین 
زمین های ســه تا چهار هکتاری با کاربری مسکونی 
وجود دارد که بدون هیچ فعالیتی مانده است. بذرپاش 
با  اشاره به فعالیت بی رویه و غیرقانونی مشاوران اماک 
در شمال گفت: برخی مشاوران اماک منصف و برخی 
واقعا رعایت حال مــردم را نمی کنند. در مازندران 
شاهد رشد بی رویه مشاوران اماک هستیم که باید 
نظارت درســتی صورت گیرد چراکه یکی از عوامل 
افزایش قیمت ساختمان، فعالیت غیرقانونی مشاوران 

اماک است.
گفتنی است، دلیل ورود فولاد و سیمان به بورس، 
هرج و مرج قیمتی این محصولات در بازار بود که با 
زحمات بسیار مسئولان و کارشناسان و رسانه های 
دلسوز کشــور در دولت سیزدهم به سرانجام رسید 
و به عنوان مثال کاهش قیمت ســیمان از کیسه ای 
100 هزار به 25 هزار تومان را به دنبال داشت. برخی 
کارشناســان گفتند که بازار سیمان در انحصار 15 

نفر بود که موجب فشار به مردم می شد. نوسانات و 
هــرج و مرج فولاد نیز با ورود به بورس ضمن اینکه 
در چند روز گذشته کم اظهاری یک مدیر فولادی از 
طریق کدال بورس معلوم شد. خروج این محصولات 

از بورس، شفافیت را از بین می برد. 
همچنیــن یــادآوری این نکته ضروری اســت 
که کاهش قیمت مســکن در شهرستان ها و حتی 
کانشهرهای غیر از تهران با افزایش ساخت مسکن 
ملی و اعطای زمین رایگان به عاوه تسهیات برای 
ساخت خانه های زمینی، میسر است اما در تهران با 
جدیت در اعمال مالیات بر ثروت و دارایی و عایدی 
سرمایه به دارندگان خانه ها و زمین های زیاد، ممانعت 
از حضور شرکت ها و بانک های دولتی و خصوصی در 
بازار مسکن تهران و مکلف کردن آنها به فروش اماک 
و اســتفاده از پول آن برای رونق دادن به شهرهای 
دیگر، کنترل و برخورد با سکوهای مجازی و برخی 
بنگاه های اماک بزرگ و مشــهور که قیمت  سازی 
می کنند و همچنین جدیت در تمرکززدایی از تهران 
و انتقال بعد اقتصادی و تجاری این شهر به شهرهای 
دیگر و مزیت بخشیدن به آن شهرها از طریق انتقال 
سرمایه ها، امکان پذیر می شود که اهتمام مسئولان 
را می طلبــد چرا که پایتخت سال هاســت ظرفیت 
جمعیت پذیــری جدید ندارد و به همین دلیل قفل 

شده است.

وزیر اقتصاد اعلام کرد

تعیین تکلیف سلاح ورزی در اتاق بازرگانی  پس از هماهنگی با سران قوا

بانک مرکزی ادعاها مبنی بر اینکه واردات 
خودرو یا قطعات آن با ارز حاصل از صادرات 
تکذیب  را  میسر شد  کشاورزی  محصولات 

کرد.
بــه گزارش خبرگــزاری تســنیم، در حالی 
محمدرضا پورابراهیمی؛ رئیس  کمیسیون اقتصادی 
مجلس مدعی شــد طی آخریــن تصمیم دولت، 
واردات خودرو یا قطعات آن با ارز حاصل از صادرات 
محصولات کشاورزی میسر شده است بانک مرکزی 
بــا رد این ادعا، واردات خودرو یا قطعات آن با ارز 
حاصل از صادرات محصولات کشاورزی را تکذیب 

کرد.

او روز پنجشــنبه در نودمین نشست شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان کرمان 
با اعام این خبر گفت: اکنون تمامی صادرکنندگان 
می تواننــد ارز را به واردات خودرو خود یا دیگران 

اختصاص دهند.
رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: 
دولت در کمیتــه ارزی تصمیم های خیلی خوبی 
گرفته و زمینه بازگشــت ارز حاصــل از صادرات 
محصولات کشاورزی، صنایع دستی و دانش بنیان، 
خدمات فنی، مهندسی و صنایع خاق را به نحوی 
فراهم کرده که دغدغه فعالان اقتصادی رفع می شود.

پورابراهیمی با  اشاره به همه مشکات سال های 

گذشــته در تولید و صادرات پسته گفت: امسال 
تولید پسته کشور 220 هزار تن برآورد می شود و 
30 هــزار تن در انبار ها داریم که در مجموع 250 
هزار تن ظرفیت صادرات پسته امسال کشور است.

وی افزود: آمریکا 600 هزار تن تولید پسته دارد 
لذا اگر صادرات این محصول را تسهیل نکنیم کشور 
دچار چالش می شود؛ صادرات این محصول ایران 
دو میلیارد و 500 میلیون دلار واردات ارز به کشور 

دارد که بر اقتصاد تاثیر می گذارد.
رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
پرداخت 60 هزار میلیارد ریال تسهیات سرمایه 
در گردش مصوب شــد که 50 درصد در صندوق 

توســعه ملی و مابقی توسط بانک ها تامین اعتبار 
می شــود، ادامه داد: همچنین یک میلیارد دلار از 
سپرده ارزی صندوق توسعه ملی در بانک عامل به 
صادرات کشاورزی اختصاص یافت که این قرارداد ها 

از روز شنبه )امروز( فعال می شود.
پورابراهیمی اضافه کــرد: کارت های بازرگانی 
متوقف شــده، توقف فعالیت بازرگانان را به همراه 
داشــته و صادرات بعضا توســط افغانستانی ها و 
پاکســتانی ها انجام می شــود لذا شش ماه توقف 
فعالیت کارت های بازرگانی لغو می شــود که این 
امر رقابتی ایجاد می کند و اثر این تصمیم ها را در 

قیمت پسته خواهیم داد.

بانک مرکزی واردات خودرو با ارز صادرات کشاورزی را تکذیب کرد

معاون وزیر نیرو:

رشد مصرف در صنعت
 بدون قطع برق خانگی رخ داد

معاون حقوقی و پشــتیبانی وزیر نیرو گفت: امسال 
علاوه بر قطع نشدن برق خانگی، رشد مصرف در بخش 
صنایع هم اتفاق افتــاد که موجب جلوگیری از افزایش 

قیمت سیمان، فولاد و سایر صنایع شد.
به گزارش ایسنا، احمد حیدری در حاشیه برگزاری هفدهمین 
دوره مسابقات قرآن کارکنان وزارت نیرو در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه همواره بخش صنعت درصدی از برق خانگی را مورد 
استفاده قرار می داد که کمتر از برق بخش خانگی بود، اظهار کرد: 
امسال برای نخستین بار این روند تغییر کرد و بخش صنعت که 

بخش تولید کشور است با رشد خوب مصرف برق رو به رو شد.
وی با بیان اینکه وزارت نیرو یک وزارتخانه تخصصی اســت 
کــه خدمــات آب و برق و فاضاب را که نیاز جامعه اســت در 
اختیار مردم قرار می دهد، گفت: ارائه این خدمات هم به صورت 
لحظه ای صورت می گیرد و این خدمات به گونه ای نیستند که 
بتوان آنهــا را به زمان های دیگری موکول کرد. خدمات وزارت 

نیرو در لحظه و بدون معطلی صورت می گیرد.
معاون حقوقی و پشتیبانی وزیر نیرو با بیان اینکه سال های 
1401 و 1402 در زمینه خدمت رســانی برق با وجود آنکه در 
ســال 1400 از اردیبهشت ماه خاموشی در همه بخش ها ایجاد 
شد، ولی امسال چنین مسئله ای رخ نداد، افزود: با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم و تفکر قرآنی و جهادی این دولت سبب شد برق 

هیچ بخشی از کشور قطع نشود.
گفتنی است براســاس گزارش وضعیت آماری صنعت برق 
کشــور، تامین برق صنایع از ابتدای سال تا پایان تیرماه 1402 
به مرز 40 میلیارد کیلووات ساعت رسید و از 39 میلیارد 756 
میلیون کیلووات ساعت گذر کرد. این در حالی است که در بازه 
زمانی یاد شــده مصرف برق بخش خانگی به رقم 29 میلیارد و 
600 میلیون کیلووات ســاعت رسیده و صنایع یک و سه دهم 

برابر بخش خانگی برق مصرف کردند.
در این راســتا، علی رادمهر؛ کارشــناس حوزه انرژی هم به 
خبرگــزاری فارس گفت: تا پایان تیرماه امســال به میزان 39 
درصد از برق کشور به صنایع اختصاص پیدا کرده و بخش صنعت 
بزرگ ترین سهم از مصرف برق ایران را به خود اختصاص داد و 
مشترکان خانگی در جایگاه دوم قرار دارند. بخش کشاورزی هم 
با مصرف 15 میلیارد و 58 کیلووات ساعت در جایگاه سوم است 
و دو بخش عمومی و تجاری نیز در جایگاه بعدی قرار گرفته اند.

 تولید 30 هزار مگاوات برق در سپاه های استانی
گفتنی اســت، یکــی از راه های تامین بــرق به خصوص در 
روســتاها، اســتفاده از انرژی های طبیعی همچون آفتاب و باد 
است. غامرضا سلیمانی؛ رئیس  سازمان بسیج مستضعفین هم 
روز پنجشنبه در مراسم امضای تفاهم نامه میان سازمان بسیج 
مستضعفین و وزارت امور اقتصادی و دارایی در مورد گسترش 
استفاده از انرژی خورشیدی گفت: در رابطه با افزایش استفاده 
از انرژی خورشــیدی، سپاه هر اســتان در سال می تواند 200 
مگاوات برق تولید کند که در برنامه ای پنج ســاله به 30 هزار 

مگاوات خواهد رسید.
وی با تأکید بر اینکه مردم را باید در حوزه اقتصاد وارد کرد 
و این شــدنی است، افزود: بســیج برای صرفه جویی در مصرف 
برق، آب و انرژی برنامه دارد. زیرا هر کجا بسیج وارد شده، نتایج 
خوبی را شاهد بودیم. از سوی دیگر شاهد هستیم که شرکت های 
دانش بنیان فعالیت های خوبی داشته اند؛ به نحوی که دستگاه های 
زیادی توسط این شرکت ها پس از ساخت صادر شده است. لذا با 
توجه به نقش مهم این شرکت ها ضروری است که حمایت های 

لازم از آنها صورت گیرد.

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند: 

مالیات مسکن مهر پرند
 بر عهده سازندگان است نه خریدار

مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند با اعلام اینکه 
مالیات واحدهای مسکن مهر پرند ۲0 میلیون نیست، گفت: 

این مالیات بر عهده سازندگان است نه خریدار.
به گزارش تسنیم، آرش صیادی درباره اخذ مالیات 20 میلیون 
تومانی از مسکن مهر پرند اظهارداشت: مالیات واحدهای مسکن مهر 
پرند 20 میلیون تومان نیســت. از سال 97 بحث مالیات بر ارزش 
افزوده از ســازندگان مسکن مهر پرند مطرح شد ولی این مالیات 
پرداخت نشــد و سازندگان می خواهند این مالیات را از خریداران 

دریافت کنند. 
او ادامه داد: اداره ممیزی سازمان مالیاتی، مالیات بر ارزش افزوده 
زیادی از سازندگان مسکن مهر می گیرد که پیگیری هم شد ولی به 
نتیجه نرسیدیم. ضمن اینکه متروی پرند در یکی دو هفته آینده با 

حضور رئیس جمهور بهره برداری خواهد شد.
حبیب قراگوزلو، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران هم روز 
پنجشنبه با  اشاره به برنامه ریزی برای تأمین برق پایدار متروی پرند، 
گفت: روز چهارشنبه درباره مترو پرند جلسه ای با استاندار تهران 
برگزار شد و نیز با مسئولان مربوط از سال گذشته در این خصوص 
مذاکره داشته ایم. از سال گذشته نشست هایی داشتیم و باید برای 
تامین برق متروی پرند، سیستم تقویت برقی را می بایست در یکی 

از پست های انتقال آن منطقه انجام دهیم.
وی افزود: درخصوص تامین مالی اتفاقات خوبی افتاده و تامین 
برق اولیه انجام شده است تا مترو بتواند خدمت رسانی داشته باشد. 
در این خصوص تا قبل از اوج بار ســال آینده تقویت پست انجام 

می شود که برق مطمئن و پایداری برای مترو پرند تامین شود.

وزیر راه و شهر سازی:

رشد قیمت مسکن  در بسیاری از شهرها منفی شده است

آغاز سال زراعی جدید در بی خبری کشاورزان 
از قیمت خرید  تضمینی 

چهار میلیون و 500 هزار بهره بردار بخش کشاورزی در 
حالی ســال زراعی جدید را آغاز می کنند که قیمت خرید  

تضمینی محصولات خود را نمی دانند.
به گزارش خبرگزاری فارس، بر اساس قانون خرید  تضمینی 
محصولات کشاورزی، شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی 
باید نرخ تضمینی محصولات کشاورزی را قبل از آغاز سال زراعی 

جدید اعام کند.
اعــام به موقع نــرخ خریدهای تضمینی کالاهای اساســی 
کشــاورزی از آن لحاظ حایز اهمیت اســت که کشاورز با آگاهی 
قبلی از قیمت ها اقدام به کشــت می کند و می داند که چه بکارد 
و به چه میزان بکارد در غیر این صورت گام گذاشــتن در تاریکی 
است، و قانونگذار هم با علم به این موضوع مهلت تعیین کرده است.
نکتــه دیگر اینکه شــورای قیمت گــذاری می تواند با تعیین 
قیمت های مناسب، کشاورز را به سمت کشت محصولات اساسی 
سوق دهد که خودخواسته از کشت محصولات آب بر و کم ضرور 
پرهیز خواهد شد و سیاست های وزارت جهاد کشاورزی در کشت 

محصولات اساسی هم محقق می شود.
از 125 میلیون تن محصول کشــاورزی که ســالانه در کشور 
تولید می شــود بخش زیادی از آن به محصولات کم اهمیت و آب 
بر اختصاص دارد و به این دلیل اســت که سالانه 18 میلیارد دلار 
واردات کشاورزی داریم که 25 درصد آن تنها به روغن اختصاص 
دارد. تمام برنامه دولت این اســت که از اتکا به واردات محصولات 
اساسی بکاهد و در این مسیر قیمت خریدهای تضمینی می تواند 

راهگشا باشد و از خروج ارز از کشور بکاهد.
هفته گذشته منابع آگاه اعام کردند که شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی قیمت 32 محصول کشاورزی را تعیین کرده 
و  قیمت برخی محصولات از جمله گندم هم از این جلســات به 
بیــرون درز کرد اما وزارت جهاد در اطاعیه ای که روز بعد هم از 
سایت خود برداشت، اعام کرده بود، تنها وزیر جهاد مرجع اعام 

قیمت ها است.
حال با اینکه قانون تعیین کرده، شورای قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی  نهایتا یک هفته پس از تعیین قیمت باید اعام کنند 
اما هنوز  خبری از قیمت ها نیســت. در این شورا، وزرای اقتصاد، 
صنعت، ســازمان برنامه و بودجه، نمایندگان مجلس، تشکل ها و 

کشاورزان حضور دارند.
ریاست این شورا بر عهده وزیر جهاد کشاورزی است او مسئول 
وزارتخانه ای است که تامین کننده امنیت غذایی کشور باید باشد اما 
چهار میلیون و 500 هزار بهره بردار کشــاورزی، امروز سال زراعی 

جدید را با بی خبری کامل از قیمت ها آغاز خواهند کرد.
گفتنی اســت، یکی از دلائل کاهش شــدید تولید محصولات 
کشاورزی در دولت روحانی و دوران وزارت خاوازی که در تصمیمی 
عجیب به سمت معاون وزیر جهاد کشاورزی دولت سیزدهم منصوب 
شده، اعام دیرهنگام و پایین قیمت خرید تضمینی بود که موجب 
کاهش شدید ذخایر غذایی کشور و فشار بی سابقه به منابع ارزی 
کشــور برای واردات محصولات اساسی شد. مدیران اجرایی باید 
توانمندی های خود را در اجرا و عمل نشان دهند نه در نظریه پردازی 
و پژوهش های روی کاغذ. بنابراین، وزارت جهادکشاورزی بهتر است 

در برخی انتصاب های خود تجدید نظر کند.

کیهان بررسی می کند

بهبود روند اقتصاد ایران
از رشد 6/2 درصدی تا کاهش سرعت تورم

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
 شرکت گروه پزشکی نوردیدگان کرج 

به شماره ثبت ۵۵8۴ و شناسه ملی ۱۰۱۰۰۲۷9۰۳۲
بدینوسیله از کلیه ســهامداران شرکت دعوت می شود تا در جلسات مجمع عمومی عادی 
ســالیانه که در روز پنجشــنبه مورخ 1402/7/13 ســاعت 14 در محل شرکت واقع در 
کرج- جهانشــهر- بلوار مولانا- جنب پارکینگ پارک خانواده پلاک 85 تشکیل می گردد، 

حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

1- استماع گزارش هیئت مدیره از عملکرد سال مالی 1401
2- استماع گزارش بازرس از عملکرد سال مالی 1401

3- بررسی و تصویب صورت های مالی سال 1401
4- تعیین بازرس اصلی و علی البدل برای سال مالی 1402

5- درصد کارکرد بیهوشی
6- محاســبات ســهم از کارکــرد جراحان بابت حق اشــتغال در اتاق عمل 95 ســهم 

چشم پزشکی
7- سایر موارد

رئیس هیئت مدیره گروه پزشکی نوردیدگان کرج

تاریخ چاپ: 1402/7/1
در خصوص مناقصه به شــماره فراخوان 2002096688000516 ســامانه تدارکات 

الکترونیک دولت )ستاد ایران( اصلاحیه به شرح ذیل اعلام می گردد:
* مبلغ حروفی برآورد اولیه )سی و یک میلیارد ریال( صحیح می باشد.

شناسه آگهی: 1572128

آگهی اصلاحیه فراخوان 
مناقصه عمومی ۱۴۰۲-66۷

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری شیراز

سرویس اقتصادی-
مجموعه شــواهد و قرائنی که از متغیرهای 
قابل مشــاهده اســت،  ایران  اقتصاد  بنیادی 
چشم انداز ثبات و رشد اقتصادی در کنار کاهش 
سرعت تورم را برای ماه های آینده ترسیم می کند.

اقتصاد ایران در سال های گذشته فراز و نشیب های 
بسیاری را پشت ســر گذاشته است. تورم های سنگین 
ادامه دار در کنار فشار به تولید و رکود اقتصادی باعث 
شد دهه 90 با رکود تورمی خسارت بار در تاریخ اقتصادی 
کشور ثبت شود. اقتصاد ایران با تحمل تورم های سالانه 
بالای 40 درصد در سال های پایانی این دهه، تنها یک 
رشــد متوسط هشــت دهم درصدی را از خود برجای 
گذاشت. با روی کار آمدن دولت سیزدهم این چالش ها 
با قوت بسیار پابرجا بود و بسیاری از انرژی اولیه دولت 
برای مدیریت کوتاه مدت همین چالش ها صرف شــد. 
حتی مواردی مانند ماجــرای حذف ارز ترجیحی که 
دولت ناچار بود آن را کنار بگذارد، سیاست های کنترل 

تورم را به تعویق  انداخت.
با همه این مشکات، دولت سیزدهم برنامه جامعی 
را برای رشد اقتصادی غیرتورمی تدوین و آغاز کرد و با 
نام گذاری شعار سال 1402 به عنوان مهار تورم و رشد 
تولید از سوی رهبر انقاب، این برنامه با قوت بیشتری 

پیگیری شد.
 رشد سه برابری بهار 1402

نتیجه اقدامات دولت پس از گذشت دو سال نمایان 
شــده و خود را در نرخ رشد مثبت اقتصاد کشور برای 
هشتمین فصل متوالی نشان داده است که در کنار بهبود 
شاخص های دیگر از جمله کنترل شدن رشد نقدینگی، 
نوید کاهش تورم و رشد پایدار اقتصاد کشور را می دهد.
آمارهــای جدید بانک مرکزی درخصوص رشــد 
اقتصادی بهار ســال 1402 بیانگر تحقق رشد شش و 
دو دهــم درصد در کل اقتصاد و پنج و دو دهم درصد 
برای بخش غیرنفتی اســت که این نرخ ها بیش از سه 

برابر نرخ رشد در بهار سال 1401 هستند.
نکته قابل توجه درباره آمار سه ماهه نخست امسال، 
رشــد متوازن در چهار گروه اصلی اقتصاد است. رشد 
حاصلــه در تمام بخش های اقتصادی نســبت به بهار 
1401 بیشتر است. بخش نفت با نرخ رشد خیره کننده 
16 و چهار دهم درصد گوی سبقت را از سایر بخش ها 

ربوده است.
 عبور مؤثر از رکود دهه 90 

محمد شــیریجیان؛ معاون اقتصادی بانک مرکزی 
در تحلیل این آمارها می گویــد: در معدود دوره هایی 
از اقتصاد هســتیم که رشد اقتصادی فصل اول سال از 
متوسط رشد اقتصادی سال و متوسط رشد اقتصادی 
بلندمدت بالاتر ثبت شــده اســت. در سال های اخیر، 

اقتصاد کشور رشــد های خوبی را تجربه کرده است و 
براســاس اقوال معتبر اقتصــادی، اگر اقتصادی بتواند 
رشد بالای ســه درصد را در طی چندین سال متوالی 
تجربــه کند، می توان گفت که از رکود اقتصادی خارج 

شده است.
او می افزاید: اقتصاد کشــور رشد اقتصادی چهار و 
یک دهم درصد در سال 99، 4.4 درصد در سال 1400 
و چهار درصد را در سال 1401 تجربه کرده و در حال 
حاضر نیز رشد اقتصادی کشور در فصل بهار امسال به 
شش و دو دهم درصد رسیده است که از متوسط سال 
گذشته نیز بیشتر اســت. هدف گذاری دولت در سال 
جاری ثبت رشــد اقتصادی بالای سه درصد است و در 
فصل اول از هدف گذاری که انجام داده ایم جلوتر هستیم.

 کنترل شدت تورم
دولت همزمان با برنامه رشد اقتصادی، سیاست های 
ضدتورمی را هم دنبال کرده که باعث شده موفقیت های 

نسبی در کنترل شدت تورم حاصل شود.
معاون اقتصادی بانک مرکزی با  اشــاره به عملکرد 
اجرای این برنامه ها در 6 ماهه ابتدایی امســال، گفت: 
اولین دستاورد کاهش تورم است. دولت در مهار تورم 
موفق بوده اســت، به طوری که از ابتدای امسال تورم 
کشــور 16 واحد درصد کاهش پیدا کرد. یعنی از تورم 

حدود 55 درصدی به تورم 39 درصدی رسیده ایم.
 سقوط تورم تولیدکننده

از 103 به 34 درصد
شیریجیان افزود: در شاخص قیمت تولیدکننده نیز 
15 واحد درصد کاهش داشــته ایم و با توجه به اینکه 
تورم تولیدکننده یا همان شاخص قیمت تولیدکننده 
به شــدت در رشــد اقتصادی اثرگذار است، شاهد آن 
هستیم که این رقم در حال حاضر به حدود 34 درصد 
رسیده و به شدت تعدیل شده است. این در حالی است 
که اردیبهشــت 1400 )قبل از دولت سیزدهم( تورم 

103 درصدی تولیدکننده را داشته ایم.
او با  اشــاره به اینکه یکــی از مهم ترین مؤلفه های 
کمک کننــده بــه افزایش رشــد اقتصاد، مهــار تورم 
تولیدکننــده بوده اســت، اظهار کــرد: کاهش تورم 
تولیدکننده به پیش بینی پذیری اقتصاد کمک کرده و 
موجب کاهش هزینه تمام شده تولیدکننده شده است. 
یکی از دلایل اصلی تورم و کاهش رشد اقتصادی، تورم 
تولیدکننده است و دولت به خوبی توانسته این بخش 
را کنترل کند. وقتــی تولیدکننده قیمت مواد اولیه و 
کالا های واســطه ای خود را بتواند پیش بینی کند، این 

مسئله بر افزایش تولید آن نیز مؤثر است.
 مهار نقدینگی

همان طور که در اظهارات معاون بانک مرکزی آمده 
است، یکی از دلایل اصلی رشد اقتصادی مثبت در هشت 

فصل اخیر، کاهش تورم تولیدکننده اســت؛ از طرفی 
همین کاهش تورم با مجموعه ای از سیاست ها و به طور 
ویژه کاهش نرخ رشد نقدینگی با اجرای سیاست های 

کنترل مقداری ترازنامه بانک ها به دست آمده است.
در حالی که نرخ رشــد 12ماهه نقدینگی در زمان 
شــروع به کار دولت ســیزدهم به قله 42 و هشت دهم 
درصد رسیده بود، آخرین آمارهای سال 1402 نشان 
می دهد که این نرخ در پایان مردادماه 1402 به 26 و 

9 دهم درصد کاهش یافته است.
در پنج ماهه اول سال جاری، نقدینگی معادل هشت 
و یک دهم درصد رشد یافته است که این رقم به میزان 
قابل توجهی کمتر از رشــد نقدینگی هدف گذاری شده 
برای پنج ماهه اول ســال 1402 است و نشان می دهد 
هدف گذاری بانک مرکزی برای دســتیابی به رشد زیر 

25 درصد در پایان سال، دست یافتنی است.
رشد منفی قیمت مسکن در بسیاری از شهرها

نمونه های کاهش سرعت تورم در ماه های اخیر در 
بســیاری از بازارها مانند خودرو، مسکن و طا مشهود 

است.
آخرین گزارش های بانک مرکزی حاکی از این است 
که متوســط قیمت یک مترمربــع زیربنای واحدهای 
مسکونی معامله شــده شهر تهران در تیرماه نسبت به 
ماه های گذشــته کاهش قابل توجهی داشته و بررسی 
اطاعات مناطــق 22گانه تهران هم نشــان می دهد 
قیمت مسکن در 15 منطقه کاهشی بوده است و این 
امر متعاقباً تأثیر قابل توجهی بر کاهش قیمت مسکن 

در تمامی مناطق کشور می گذارد.
همچنین به گفته وزیر راه و شهر سازی، طی چهار 
ماه گذشــته رشد قیمت مسکن در بسیاری از شهرها 

منفی شده است.
ذکر این نکته هم خالی از لطف نیســت که اتفاقاً 
تحولات مثبت در بخش مســکن و ساختمان در بهار 
امسال، نقش برجسته ای در ثبت رشد شش و دو دهم 
درصدی اقتصاد کشور داشته است؛ نرخ رشد تشکیل 
سرمایه که در بهار سال قبل به دلیل وضعیت نامناسب 
بخش ساختمان منفی بود در بهار امسال با مثبت شدن 
بخش ساختمان عدد کل نیز مثبت شده و از رشد دو 

درصدی برخوردار شده است.
 سیر نزولی قیمت انواع سکه و طلا

قیمت انواع سکه و طا هم در هفته پایانی تابستان 
ســیر نزولی داشته و به گفته فعالان بازار، این روند تا 

اواسط هفته آینده نیز ادامه خواهد داشت.
محمد کشتی آرای، کارشناس بازار طا درخصوص 
تحولات بازار طا گفت: در آخرین هفته شهریور قیمت 
انواع ســکه و طا در بازار داخل با توجه به کاهش نرخ 
ارز سیر نزولی داشت. در آخرین معامات شهریور سکه 

طرح جدید 450 هزار تومان، سکه طرح قدیم 300 هزار 
تومان، نیم سکه 400 هزار تومان، ربع سکه 350 هزار 
تومان و سکه های یک گرمی 150 هزار تومان کاهش 

هفتگی قیمت داشتند.
وی اضافه کرد: پیش بینی می شود با توجه به شرایط 
موجود و تعطیات پیش رو تا اواسط هفته آینده قیمت ها 

ثابت بماند و تغییر قابل توجهی نداشته باشیم.
 علائم مهم درباره چشم انداز آینده

البته این نکته حائز اهمیت اســت که برای جبران 
عقب ماندگی های اقتصاد در دهه قبل، باید رشد اقتصادی 
مثبت و کاهش نرخ تورم به طور پایدار و به مدت چند 
ســال استمرار داشته باشــد که به اعتقاد مسئولان و 
کارشناسان اقتصادی، عائم مختلفی وجود دارد که به 
ما می گویند روندهای شــکل گرفته به احتمال زیاد در 

ماه های آینده هم ادامه خواهد داشت.
به عنوان مثال در زمینه رشد صنعتی، صورت های 
مالی شرکت های تولیدی بورسی حاکی از آن است که 
در تیرماه رشد شش و هفت دهم درصدی و در مردادماه 
رشد قابل توجه 9 و دو دهم درصدی داشته ایم. از طرف 
دیگر موجودی انبار ها کاهش پیدا کرده است که نشان 
می دهد سرمایه گذاری از محل تولیدی انبار بهتر شده 
اســت و همچنین پیش بینی پذیــری از آینده اقتصاد 

بهبود یافته است.
همچنین به گفته مســئولان، در بخش کشاورزی 
رشد خوبی داشته ایم که یک نمونه آن می توان به خرید 
تضمینی 10 میلیون تن گندم  اشاره کرد. عاوه بر این 
رشد سرمایه گذاری دولت در بخش ساختمان 45 درصد 
بوده است و مجموعه این موارد نشان می دهد که تا پایان 

سال رشد اقتصادی را ادامه خواهیم داد.
برخی مســائل و گشــایش های دیگر هم قطعاً به 
سرعت گرفتن اصاحات اقتصادی تا پایان سال کمک 

خواهد کرد.
آزاد سازی معادل شش میلیارد دلار از منابع ارزی 
کشور که همین تازگی ها نهایی شد و به نظر می رسد این 
رقم باز هم افزایش خواهد داشت، بدون شک می تواند به 

ثبات بازار ارز در ماه های پیش رو کمک کند.
رکوردزنی های پیاپی بخش نفت که تولید را به مرز 
سه میلیون و 400 هزار بشکه و صادرات را به دو میلیون 
بشکه رسانده در کنار دسترسی کامل به درآمدهای نفتی 
هم می تواند درآمدهای ارزی کشــور و اجرای سیاست 

تثبیت ارزی را تضمین کند.
بر این اســاس به نظر می رســد مجموعه شواهد 
و قرائنی که از متغیرهای بنیــادی اقتصاد ایران قابل 
مشــاهده است، چشــم انداز ثبات و رشد اقتصادی در 
کنار کاهش سرعت تورم را برای ماه های آینده ترسیم 

می کند.


